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REVISTA PRESEI 

 

 

 BNS organizează joi cel de-al 12-lea Congres al confederaţiei 

Blocul Naţional Sindical (BNS) organizează joi în sistem videoconferinţă cel de-al 

12-lea Congres al confederaţiei, în cadrul căruia vor participa peste 400 de delegaţi 

cu drept de vot, aniversând totodată şi 30 de ani de activitate. 

 

"Traversăm o situaţie extrem de dificilă pentru întreaga societate şi în special 

pentru cei pe care îi reprezentăm, persoane ce îşi desfăşoară activitatea în multe 

cazuri în sectoare cheie, cu grad mare de expunere la risc de infectare. Modul în 

care organizăm şi vom derula acest Congres reflectă dificultatea timpurilor pe care 

le traversăm. Este un moment în care încercăm să consolidăm noul concept de 

organizaţie iniţiat în urmă cu 5 ani, mult mai eficient, mai aproape de oameni şi în 

ton cu evoluţia tehnologică. Pentru BNS este un moment pentru a dezbate şi a ne 

stabili priorităţile pentru următorii 4 ani", susţin reprezentanţii BNS. 

 

Au fost invitaţi să participe la sesiunea de deschidere a acestui eveniment 

reprezentanţi ai Parlamentului, ai Guvernului, ai partidelor politice parlamentare, 

dar şi reprezentanţi ai structurilor europene şi internaţionale la care BNS este 

afiliat. 

 

După închiderea lucrărilor, începând cu ora 16:00, va fi organizată o conferinţă de 

presă (tot în sistem videoconferinţă), în cadrul căreia se va anunţa atât noua echipă 

de conducere, cât şi priorităţile organizaţiei pentru următorii ani.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Cîțu: Guvernul va elimina prin OUG cotizarea automată la sindicat / Să 

facă efortul lunar să plătească cine vrea să fie membru al unei organizații 

Premierul Florin Cîțu a declarat, într-un interviu exclusiv pentru G4Media.ro, că 

Guvernul pregătește în următoarele săptămâni o ordonanță de urgență prin care va 

elimina cotizarea automată lunară la sindicat în cazul angajaților de la stat care s-au 

înscris într-o organizație sindicală. Cîțu spune că nu i se pare normal ca oamenii să 

plătească automat o cotizație și că dacă cineva dorește să fie membru al unei 

organizații sindicale ”să facă efortul lunar să plătească”. 

Premierul a mai afirmat că este ”evident” că protestele din ultima perioadă sunt 

manipulate politic de PSD, precizând că nu a văzut niciun protest în perioada PSD 

”când creșteau taxe”. Cîțu a mai declarat că protestele sindicatelor ar reflecta ”o 

atitudine necolegială și neprincipială față de sectorul privat”, care nu a ieșit în 

stradă, deși peste 1, 4 milioane de angajați au fost în șomaj tehnic în timpul 

pandemiei. 

Cristian Pantazi: Ați avut o replică dură față de sindicaliști după protestele de 

zilele trecute și ați spus, citez ”Singurii oameni care au rămas în funcţie 30 de ani 

sunt liderii de sindicat. Este în regulă, în timp ce în restul societăţii se mai fac 

schimbări? Haideţi să mai discutăm şi despre această lege, să vedem cum ajung şi 

acele cotizaţii, sunt automat făcute din conturile oamenilor. Este ok să se ia 

automat din conturile oamenilor?” Ce anume intenționați să schimbați la lege? 

Florin Cîțu: Eu știu foarte bine că în 2011, parcă, a fost dată, era domnul Funeriu 

ministru, și acele cotizații nu au mai trecut automat. 

Cristian Pantazi: Vă referiți la sindicaliștii din sistemul de educației? 

Florin Cîțu: Vorbesc în general. Nu mi se pare normal ca oamenii să plătească 

automat o cotizație. Dacă cineva vrea să fie membru al unei organizații, trebuie să 

vedem dacă vrea să plătească, să facă efortul lunar să plătească. 

Cristian Pantazi: Când veți schimba această lege? Haideți să ieșim din evaziv, din 

vag. 

Florin Cîțu: Le luam pe rând, săptămâna viitoare vin cu ordonanța pe Consiliile 

de Administrație (nota red: OUG prin care vrea să limiteze la cinci numărul maxim 

de membri într-un CA) și după aia venim și pe sindicate.  
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Dar aici la sindicate mă gândesc ca principii. Rămân 30 de ani, mi se pare bizar să 

ai aceiași oameni în funcții 30 de ani. 

Dan Tăpălagă: Dacă-i aleg sindicaliștii, ce puteți face? 

Florin Cîțu: Eu nu spun nimic. Dacă-i aleg, foarte bine. Dar aș vrea să văd să nu 

avem aceste… să-i forțăm pe oameni să le ia bani automat. 

Cristian Pantazi: Care-i orizontul de timp pentru modificarea legii. 

Florin Cîțu: Următoarele săptămâni. 

Dan Tăpălagă: Și una dintre modificări va fi asta? Ca oameni să nu mai cotizeze 

automat la sindicat? 

Florin Cîțu: Eu zic că oamenii nu pot fi obligați să cotizeze. Cine vrea să cotizeze, 

foarte bine, dar nu trebuie să fie obligat cineva să cotizeze asta. 

Dan Tăpălagă: Și puneți în lege asta? 

Florin Cîțu: Mi se pare că o ordonță de urgență se poate face. Atunci a fost ordin 

de ministru. Dar înțeleg, trebuie să văd exact procedura de modificare. 

Dan Tăpălagă: Și inteționați să dați această OUG? 

Florin Cîțu: Deci, cine vrea să plătească, să plătească. Foarte bine, dar nu mi se 

pare normal să-i obligi pe oameni. 

Dan Tăpălagă: Deci în câteva săptămâni vom avea OUG prin care cotizarea 

obligatorie la sindicat dispare. 

Florin Cîțu: Da, este ceea ce vreau să fac. 

Cristian Pantazi: Aveți probe că o parte din protestele cu care v-ați confruntat au 

fost manipulate politic de PSD? 

Florin Cîțu: Da, este evident acest lucru. 

Cristian Pantazi: Pe ce vă bazați? 

Florin Cîțu: În primul rând că n-am văzut nici un protest în perioada PSD când 

creșteau taxe. Erau foarte fericiți oamenii când creșteau taxe, chiar dacă erau 

împotriva celor pe care-i reprezentau. 

Cristian Pantazi: Dar le creșteau și salariile. 

Florin Cîțu: Da…Au crescut salariile anul trecut să știți, au crescut în pandemie. 

Și aici iarăși vorbim despre aceste proteste.  
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Mi se pare nefiresc și o atitudine necolegială și neprincipială față de sectorul 

privat. Pentru că anul trecut sectorul privat, care plătește taxele și salariile celor 

care astăzi protestează, au avut probleme mari, reale. Dar 1, 4 milioane de oameni 

care au fost în șomaj tehnic pentru care a trebuit să facem eforturi foarte mari, 

nimeni nu a ieșit în stradă. Oamenii au înțeles situația. 

Cristian Pantazi: Au fost proteste HoReCa. 

Florin Cîțu: Nu știu câte proteste au fost în Horeca, nu au fost proteste foarte 

mari. 

Cristian Pantazi: Vă temeți că reformele pe care le-ați anunța vor genera mișcări 

de stradă în 2021 care ar putea să vă dea jos de la Guvern? 

Florin Cîțu: Nu văd de ce ar face acest lucru. De ce cineva ar fi împotriva 

modernizării statului român? 

Cristian Pantazi: Dvs ați spus mai devreme că sunt cei care se opun digitalizării 

că nu știu să lucreze la calculator. 

Florin Cîțu: Să știți că dacă mergi cu proiectul mai departe, până la urmă nu au ce 

face. Primul lucru pe are l-am văzut când am venit la ministerul de finanțe au fost 

piedicile împotriva digitalizării. Dar să știți că anul trecut au fost făcute foarte 

multe lucruri pentru digitalizare și, până la urmă, am mers mai departe. Ok, au mai 

fost oameni care s-au opus, dar mergi mai departe. Dacă mergi mai departe, 

turnesolul este de fapt reacția cetățenilor. Văd că cetățenii români vor acest lucru: 

ei susțin și reforma și digitalizarea aparatului public, performanță în sectorul 

public, doresc aceste lucru. 

Dan Tapalagă: Păi trebuie făcute anul ăsta, că anul viitor spre sfârșit intrați în 

logică electorală. 

Florin Cîțu: Eu sper că nu. De aceea le spun acum și le face anul acesta și pornim 

cu ele de acum. 

(Sursa: g4Media.ro) 
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 Propunerile HORA pentru funcționarea restaurantelor fără restricții: 

Prezentarea unui certificat de vaccinare sau testare rapidă la intrare în 

incinte 

Organizația Patronală HORA propune mai multe soluții pentru ca restaurantele să 

poată funcționa fără restricții, printre care prezentarea unui certificat de vaccinare 

sau testarea rapidă la intrarea în incinte, se arată într-un comunicat transmis joi. 

Reprezentanții HORA susțin că industria HORECA „trebuie decuplată de la 

incidența de 3\1000” și să își reia activitatea fără restricții. 

„Susținem o revenire cu precauție, iar siguranța comunității este primordială, 

pentru a ne putea bucura cât mai curând de un trend ascendent în industria 

turismului. Pentru asta, avem toată deschiderea de a colabora și de a susține 

programul de măsuri de siguranță, pentru care ne bazăm pe sprijinul autorităților 

pentru a fi implementat și respectat cu rigurozitate și conform cu legislația în 

vigoare”, se mai arată în comunicatul HORA. 

Pentru acest lucru, organizația patronală propune mai multe variante care vor da 

posibilitatea funcționării fără restricții a restaurantelor și spațiilor de evenimente: 

1. Prezentarea unui certificat de vaccinare 

2. Testare PCR sau test rapid cu 48 de h înainte de a participa la un eveniment sau 

o masă a la carte 

3. Testare rapidă la intrarea în incinte 

(Sursa: g4Media.ro) 

 

 Renate Weber: Toate pensiile speciale pot fi desființate, cu excepția celor ale 

magistraților 

Toate pensiile speciale pot fi desființate, cu excepția celor ale magistraților, dacă 

parlamentarii vor dori, a spus, la TVR 1, Avocatul Poporului, Renate Weber, care 

afirmă că la desființarea pensiilor speciale ale parlamentarilor a primit multe 

telefoane de la liberali să atace actul normativ, potrivit Mediafax. 
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„Vai de mine! Mi-au înroșit telefonul. Niciodată... Eu, de când sunt în funcția asta, 

niciodată nu am primit atâtea telefoane câte telefoane am primit pentru pensiile 

parlamentarilor. Cei mai mulți erau din PNL. În toată perioada asta (m-au sunat - 

n.r.) să atac la CCR. Cei care m-au sunat nu mai erau parlamentari. În loc să se 

ducă să facă lobby la colegii lor de partid, făceau la mine, să atac, când o să fie 

votată. La un moment dat chiar așa mi s-a spus: ce mai ai de pierdut, oricum te 

revocă. Cam ăsta e caracterul oamenilor care nu vor să înțeleagă că nu am motiv de 

neconstituționalitate”, declară la TVR Renate Weber. 

Ea precizează că CCR a decis că doar pensiile speciale ale magistraților nu 

pot fi desființate. 

„Am o decizie a CCR care spune foarte frumos că o singură categorie profesională, 

cea a magistraților, are suport constituțional pentru acest tip de pensie de serviciu. 

Deci, au început cu parlamentarii. Dacă mâine vor, mâine pot să dea legi pentru 

fiecare celelalte categorii”, a adăugat Weber. 

Președintele Klaus Iohannis a promulgat miercuri legea prin care 

parlamentarii rămân fără pensii speciale. 

Plenul reunit al Parlamentului a votat, pe 17 februarie, proiectul de lege al PSD 

privind eliminarea pensiilor speciale pentru deputați și senatori, după ce comisia de 

statut a respins cele două inițiative legislative ale PNL și USR. Cu 357 de voturi 

pentru și niciun vot împotrivă, eliminarea pensiilor speciale a fost adoptată. 

Potrivit legii, de la data intrării sale în vigoare, încetează plata indemnizațiilor 

pentru limită de vârstă acordate în baza prevederilor Legii privind Statutul 

deputaților și al senatorilor. 

Statutul deputaților și senatorilor prevedea ca parlamentarii care îndeplinesc 

condițiile vârsta de pensionare au dreptul, la încetarea mandatului, la indemnizație 

pentru limită de vârstă, dacă nu sunt realeși pentru un nou mandat. 

Cuantumul indemnizației se acorda în limita a 3 mandate și se calcula ca produs al 

numărului lunilor de mandat cu 0,55% din indemnizația brută lunară aflată în plată. 

Cuantumul net al indemnizației pentru limită de vârstă nu putea fi mai mare decât 

venitul net corespunzător unei indemnizații brute lunare a unui deputat sau senator 

aflat în exercițiul mandatului.  

https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24625659-iohannis-promulgat-legea-care-lasa-parlamentari-fara-pensii-speciale.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24612566-parlamentul-incepe-procedura-pentru-eliminarea-pensiilor-speciale-ale-deputatilor-senatorilor.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24612566-parlamentul-incepe-procedura-pentru-eliminarea-pensiilor-speciale-ale-deputatilor-senatorilor.htm
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Pentru mandate incomplete, indemnizația pentru limită de vârstă se calcula 

proporțional cu perioada de mandat efectiv exercitată, dar nu mai puțin de un 

mandat parlamentar. 

Statul român plătește aproximativ 37 de milioane lei pentru pensiile speciale a 870 

foști parlamentari. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 ALERTĂ Florin Cîțu anunță PRIMELE CALCULE: Cum se împart banii 

care vin de la UE pe PNRR 

Planul Naţional de Redresare şi Rezilienţă este în elaborare, fiind la nivel de draft, 

a declarat, miercuri, prim-ministrul Florin Cîţu, care a precizat că, în actuala formă, 

pentru Educaţie sunt alocate fonduri reprezentând 9% din bugetul PNRR, iar 

pentru Sănătate aproape 3 miliarde de euro, conform News.ro. 

"Avem un stadiu al PNRR, este un draft. M-am uitat pe el ieri, am văzut alocările 

de bugete, vom discuta şi cu domnul preşedinte. Vă pot spune că pentru Educaţie 

sunt alocaţi 9% din bugetul PNRR, pentru Sănătate aproape 3 miliarde de euro, ne 

mai uităm şi la celelalte. Şi distribuţia de gaze este introdusă. Este o discuţie de 

alocare de bugete şi, după aceea, vom discuta şi despre proiecte", a afirmat Cîţu. 

Premierul a fost prezent miercuri la Spitalul Universitar de Urgenţă Bucureşti, 

unde a avut loc imunizarea anti-COVID pentru românul cu numărul un milion. 

După-amiază, şeful Executivului va participa la o şedinţă de lucru pe tema PNRR 

convocată de preşedintele Klaus Iohannis, la Palatul Cotroceni. 

(Sursa: news.ro) 
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 „Recensământul bugetarilor”. Liviu Mălureanu, președinte ANFP: Prin 

proiectul bugetar vrem să mapăm toți bugetarii, câți sunt, ce salariu au și ce 

fac / Concursuri naționale pentru posturile din administrație INTERVIU 

Agenția Națională a Funcționarilor Publici pregătește un proiect pe fonduri 

europene prin care concursurile pentru posturile din administrația centrală și locală 

să fie ocupate prin concurs național, organizat de agenție prin intermediul unor 

centre naționale de testare, a declarat Liviu Mălureanu, noul președinte al ANFP, 

într-un interviu acordat HotNews.ro. Aceste centre vor funcționa ca un 

departament de resurse umane pentru funcționarii publici, iar menirea lor este să 

elimine concursurile măsluite, cu pile sau pe șpagă din administrație. Un alt proiect 

aflat în derulare este crearea unei platforme electronice, un recensământ al celor 

peste 1,2 milioane de bugetari din țara noastră, cu date unde lucrează fiecare, ce 

competențe are și ce salariu. În acest moment aceste date nu sunt centralizate și nu 

există o evidență clară. Liviu Mălureanu dorește și evaluarea competențelor tuturor 

funcționarilor publici. 

Informația pe scurt 

 În România sunt 1,22 milioane de bugetari din care circa 175.000 funcționari 

publici; 

 ANFP nu deține date unde lucrează fiecare, ce salariu are, ce competențe; 

 Instituția dorește ”inventarierea bugetarilor” și adăugarea acestor informații 

într-o platformă electronică, un proiect aflat în desfășurare pe bani europeni; 

 Un alt proiect vizează evaluarea competențelor funcționarilor publici; 

 Noul președinte al ANFP dorește introducerea concursului național și 

înființarea unor centre de testare, la care instituțiile care angajează să vină 

pentru selectarea personalului; 

 Până la inființarea acestor centre de selecție, toate concursurile cu 

documentele aferente vor fi publicate pe site-ul ANFP și pe o pagină de 

Facebook dedicată. 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 4 martie 2021 9 

 

HotNews.ro: Ce face ANFP-ul și ce ar trebui să facă fiindcă până acum nu am 

auzit foarte multe lucruri despre această instituție? 

Liviu Mălureanu: ANFP-ul are un rol foarte important în administrarea resurselor 

umane din administrația publică. A fost creat de la început ca o instituție cu rol 

central pe partea aceasta de resurse umane. Face lucruri frumoase și vrea să facă 

lucruri și mai frumoase. Momentan, ca atribuții ANFP-ul gestionează tot ce 

înseamnă resursele umane, din păcate mai mult pe partea de administrație centrală 

deoarece pe partea de administrație locală noul cod administrativ ne-a restricționat 

destul de mult aria de competențe, de exemplu pe partea de concursuri, ANFP-ul 

doar ia la cunoștință de concursurile care se desfășoară în primării și de multe ori 

sunt probleme, apar în presă, le vedem, dar nu avem atribuții de a preveni, doar să 

trimitem corpul de control să vedem ce s-a întâmplat acolo. 

Câți funcționari publici și câți bugetari sunt în România? 

Este o discuție foarte amplă aici. Trebuie să facem o diferențiere între bugetari, 

persoane care primesc bani de la stat și funcționari publici care sunt o categorie 

aparte. Avem undeva la 1,22 milioane de bugetari, însă funcționarii publici sunt 

mult mai puțini, undeva la 300.000 de angajați în administrație între care circa 

175.000 funcționari publici, iar restul personal contractual. Percepția publică este 

că sunt mult mai mulți, dar nu e chiar așa. Restul de 918.000 bugetari sunt 

profesori, medici, personal militar, magistrați. 

Cât la sută din PIB merge pe salariile celor 1,2 milioane de bugetari? 

Nu avem aceste informații din păcate. Este una dintre atribuțiile ANFP care a fost 

luată. Nu mai avem această privire de ansamblu asupra salariilor, chiar ne-am 

întâlnit zilele trecute cu cei de la INS care ne cereau aceste informații și am 

explicat că nu mai avem datele, tot din cauza modificărilor din Codul 

administrativ. 

Ce aveți de gând să faceți pe partea aceasta, fiindcă nu e normal să nu știți 

câți funcționari aveți și câți bani merg pe salarii? 

Avem un proiect foarte ambițios pe fonduri europene. Se numește ebugetar.  
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A început în decembrie anul trecut și va continua până în 2022 prin care vrem să 

mapăm toți bugetarii din România, să avem în sfârșit o situație completă cum stăm 

la nivel de țară. Vom da drumul luna aceasta la procedurile de achiziție pentru 

crearea acestei platforme electronice - se numește SNOSP, o platformă care va 

gestiona întreg aparatul bugetar din România. 

Ce date va conține această platformă? 

Vom avea inclusiv partea de salarizare, ce salariu are fiecare bugetar - bine, aceste 

date vor fi disponibile doar pentru ANFP din cauza GDPR, dar vom avea practic 

un inventar, câți bugetari sunt, la ce instituții, ce face fiecare. Pe partea de 

competențe, în perioada următoare vrem să includem în PNRR, am vorbit și cu 

Ministerul nostru și cu Ministerul Fondurilor Europene, suntem foarte ambițioși, 

vrem să introducem un proiect de mapare a competențelor, să evaluăm 

competențele din sistem și să vedem cum putem să facem să îmbunătățim calitatea 

resursei umane din sistem. 

În România este tot mai împământenită ideea că funcționarul public este 

incompetent, că altfel ar fi mers în privat, că este angajat pe pile, relații sau pe 

bază de amantlâc. Ce veți face cu cei care nu au competențele necesare să 

ocupe postul respectiv? 

Urmează să vedem. În primul și în primul rând vom avea programe de instruire 

pentru aceștia, pentru a le îmbunătăți capacitatea administrativă și să-i aducem la 

standardul necesar. Ulterior urmează să vedem dacă mai sunt persoane care nu 

reușesc să ajungă la un anumit nivel, care sunt opțiunile, dacă pot fi alocați în alte 

poziții, fiindcă avem nevoie de oameni, dar fiecare să fie pe locul potrivit. 

Așa cum spuneam, a devenit aproape de necontestat pentru mulți că trebuie să ai 

pile sau să oferi anumite favoruri ca să te angajezi la stat. Principala problemă este 

că instituțiile care angajează nu țin acele concursuri așa cum trebuie și astfel 

oamenii competenți nu reușesc să ajungă în administrație din cauza acestui sistem 

de pile și relații. Ce faceți pe partea asta? 

Și aici Agenția este foarte ambițioasă. Tot cu acest proiect ebugetar avem în 

pilotare concursul național pentru debutanți și înalți funcționari publici.  
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Urmează luna aceasta să derulăm procedura de achiziție și vom merge pe modelul 

epso din Uniunea Europeană cu testări prin care să vedem competențele generale 

ale celor care urmează să intre în sistem, abilități lingvistice, de numere, urmând ca 

apoi să trecem în etapa 2 de interviu și de evaluare. Este un proiect ambițios prin 

care vrem să-l scalăm prin PNRR să mergem la nivel național. 

Puteți să explicați un pic mai bine, vă rog? Dacă eu, Primăria Buftea să zic, 

am nevoie de X funcționari publici, vin la d-voastră și spun că am nevoie de 

acești oameni și d-voastră îi căutați pentru mine, practic? 

Ei vor fi inițial preselectați prin această primă fază, sunt evaluați pe aceste abilități 

generale, urmând apoi să se publice concursul și să participe cine dorește foarte 

transparent în etapa de angajare. 

Cine va face acest concurs? Primăria sau ANFP sau altcineva? 

Noi dorim să avem niște centre naționale de testare unde să facem aceste testări, 

adică instituția să vină către acest centru de testare care să-i găsească resursele 

umane. Este un proiect ambițios de care România are nevoie pentru că vedem că 

fără resurse umane bine pregătite, competente, nu reușim, rămânem mereu blocați, 

nu reușim la nivel de primării să facem proiecte. Este un proiect de care România 

are nevoie și eu sper să existe voința politică să facem acest lucru posibil. 

În ce stadiu este acest proiect? 

Momentan avem pilotarea concursului pentru care avem deja fonduri europene, 

este în curs de implementare pentru debutanți și înalți funcționari și ne dorim 

scalarea la nivel național să fie prinsă în PNRR. La nivel național am depus proiect 

pe PNRR. În perioada imediat următoare sunt dezbateri pe PNRR și sperăm să 

rămână prinsă acest proiect în PNRR, ceea ce înseamnă că până la finalul anului 

vom depune deja proiect pentru a face această scalare. Ne ajută și pilotarea 

concursului pe debutanți și înalți funcționari pentru a vedea unde apar eventuale 

probleme pentru a le rezolva. 

 

Până se va face acest proiect, care va înlătura angajările pe pile și relații să 

sperăm, ce faceți pentru a îmbunătăți și a face mai vizibile concursurile 

pentru angajarea funcționarilor?  
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Mulți nu participă pentru că nu știu de existența lor și informația ajunge doar la 

privilegiați. Apoi, dacă totuși se află, cei interesați nu primesc toate documentele și 

ce au nevoie pentru a pregăti examenul. 

 

Aici deja ANFP a luat măsuri concrete și avem o transparență sută la sută. Este 

pentru prima dată în România când se întâmplă așa ceva. Mai exact, pe site-ul 

ANFP, toate concursurile privind funcționarii publici sunt publicate în mod 

complet, inclusiv bibliografia. Ieri am semnat acest ordin și suntem în 

implementare. Zilele următoare, când or să înceapă să vină din țară concursurile, 

fiindcă noi ANFP-ul suntem informați despre desfășurarea lor, urmează să le 

încărcăm în format complet. Ba mai mult, vom face o pagină de Facebook, pentru 

a le populariza, tocmai în ideea de a nu mai avea aceste concursuri despre care știu 

doar anumite persoane, iar informațiile necesare pentru a participa la concurs nu 

sunt disponibile sau sunt ascunse prin vreun cotlon din site-urile primăriilor. Deci 

aici avem măsuri reale. 

Știm foarte bine că frica păzește bostănăria. Ce se întâmplă cu cei prinși că au 

aranjat un astfel de concurs? Ce sancțiuni există? 

Mergem inclusiv în instanță. Noi ne autosesizăm. De exemplu a fost cazul de la 

Iași care a fost popularizat în presă, am trimis corpul de control, au verificat și ne-

au anunțat că au anulat concursul. 

Adică pierd ce nu li se cuvenea, dar mai departe? 

Mergem în instanță și putem să intrăm și pe penal. Suntem foarte activi pe partea 

asta de a merge în instanță și avem o rată foarte bună de a câștiga procesele. Una 

dintre direcțiile mele este să întăresc corpul de control și în perioada următoare 

vom derula tot mai multe controale, inclusiv controale tematice prin care să 

verificăm anumite probleme care apar cu regularitate, urmează să discut cu șeful 

corpului de control, să facem o metodologie și să facem controale surpriză, să 

mergem prin țară și să verificăm genul acesta de probleme care apar în mod 

recurent. Dacă ni s-au luat aceste atribuții pe partea de local, măcar să mergem să 

verificăm, vom merge în primăriile de la comune, și de la orașele mici. 

 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 4 martie 2021 13 

 

La Primăria Capitalei, unde eu știu cel mai bine situația, dar e valabil la nivel 

național, sunt funcționari care practic nu pot fi dați afară, chiar dacă au avut 

abateri. Primarul îi dă afară, merg în instanță, câștigă, trebuie reîncadrați și 

primăria trebuie să le plătească salariu pentru perioada în care au stat acasă. Cum 

rezolvăm această problemă? Știu că este un subiect sensibil și pot apărea abuzuri, 

ca funcționarul să fie dat afară fiindcă nu face ce vrea primarul, dar avem și cazuri 

de funcționari incompetenți sau corupți care nu pot fi dați afară. 

 

Aici ANFP-ul își oferă tot suportul pentru a discuta cu primarii și să-i instruiască 

să implementeze corect procedeul de a evalua și ce trebuie să facă Comisia de 

Disciplină. Din ce cunosc eu, de multe ori procedurile nu sunt respectate și 

funcționarul câștigă în instanță. Sunt instrumente: comisia de disciplină, acum a 

fost o problemă pe partea de legislație, dar va fi reglată, momentan nu avem 

comisie de disciplină, suntem într-un vid legislativ, iar evaluarea funcționarilor în 

funcție de competențe ne va ajuta să vedem dacă avem oamenii potriviți la locul 

potrivit. Este un proces de durată, nu se vor schimba lucrurile peste noapte. Am 

avut o situație în Dâmbovița, unde ni s-a sesizat de conducătorul instituției un 

conflict între niște angajați, am trimis corpul de control să verifice situația, Agenția 

încearcă pe cât posibil să vină în ajutorul autorităților pentru a rezolva aceste 

probleme. 

Ce se întâmplă cu funcționarii care au probleme cu legea, de multe ori începe 

cercetarea penală, urmărirea penală și oamenii respectivi își văd mai departe 

de treabă, de multe ori chiar la locul faptei? 

Până nu sunt trimiși în judecată nu se poate face nimic. Atât timp cât legea le 

permite, noi nu prea avem pârghii. Există prezumția de nevinovăție. 

Dar considerați că este necesară modificarea legii? 

Sunt necesare multe modificări în lege și în Codul Administrativ și în perioada 

următoare una dintre direcțiile pe care le voi urma va fi să facem o largă consultare 

publică pe Codul Administrativ să vedem ce poate fi îmbunătățit. Chiar am discutat 

și cu colegii mei în acest sens, să începem să pregătim materiale, pornind în special 

de la problemele care ajung acum la noi din teritoriu. Sunt lucruri care trebuie 

îmbunătățite. 
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Care sunt acestea din punctul d-voastră de vedere? 

Cum spuneam pe partea de local, ANFP-ul și-a pierdut această putere de a fi 

gardianul funcționarilor publici. Nu mai știm ce se întâmplă, Primăriile au o 

autonomie foarte largă pe partea de funcționari și noi doar suntem informați, 

Agenția nu mai are pârghii să intervină. Doar dacă identificăm ceva probleme 

putem să trimitem corpul de control, dar nu mai dăm acel aviz în prealabil. Modul 

cum sunt organizate concursurile este o altă problemă, dar aici am intervenit și 

încercăm să le transparentizăm pe cât posibil. Agenția nu are atribuții pe partea de 

personal contractual, sunt într-un teritoriu nereglementat, un lucru pe care trebuie 

să-l rezolvăm pentru că avem situații în care personalul contractual îndeplinește 

atribuțiile funcționarilor publici, dar nu are și răspunderea unui funcționar public. 

Premierul Cîțu propunea o perioadă limitată de angajare a funcționarului 

public. Ce părere aveți? 

Este o dezbatere foarte bună. Trebuie să asigurăm o mobilitate și o dezvoltare a 

carierei funcționarului. Părerea mea este că în momentul în care stai foarte mult 

timp pe o anumită poziție deja nu mai aceste provocări să performezi, să te dezvolți 

și atunci este o discuție care trebuie avută, când stai 6 ani pe aceeași poziție, ce se 

întâmplă. Practic prinzi rădăcini foarte puternice acolo, nu mai ai provocări să te 

dezvolți în carieră și dezvolți și relații prea intime cu anumite structuri, organizații, 

care trec de nivelul acesta profesional. 

Dar faptul că ocupi mai mult timp o poziție îți oferă posibilitatea să înveți mai 

multe și să fii foarte bun pe felia respectivă, cum gestionați asta, să nu dați 

oamenii buni afară? 

Discuția nu a fost să-i dăm afară, nici domnul Cîțu nu a spus asta, nici eu nu cred 

asta, ci să meargă și în alte instituții, tocmai pentru a beneficia și alte instituții de 

experiența lor. Eu cel puțin așa văd, nu trebuie să-i dăm afară mai ales după ce au 

acumulat atâtea informații și atâtea cunoștințe, ci să se meargă în altă instituție și 

acest schimb de experiență este mai mult decât util. Să fie această dezvoltarea a 

carierei, dar nu în interiorul unei singure instituții. 
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Liviu Mălureanu, vicepreședinte al USR, a fost numit pe 16 februarie în funcţia de 

preşedinte, cu rang de secretar de stat, al Agenţiei Naţionale a Funcţionarilor 

Publici. 

Liviu Mălureanu s-a născut la Focșani, iar în anul 2005 a absolvit Facultatea de 

Management din cadrul Academiei de Studii Econimice Bucureşti. A intrat în 

politică în anul 2016, când a candidat pe listele Uniunii Salvați Bucureștiul (USB) 

și a devenit consilier local în Sectorul 3. Înainte de a intra în politică, Mălureanu 

lucra la World Vision România, la audit intern. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Firmele nu pot da angajaților cei 1.500 lei pentru creșă sau grădiniță pentru 

că nu-s norme. Cornel Grama: Au trântit pur și simplu în Codul fiscal textul de 

două rânduri 

De când a apărut legea prin care salariații care au copii pot beneficia de 1500 lei 

pentru creșă sau grădiniță (Legea 239/2020), părinții au mers către angajatori. Mai 

mult, chiar ANAF pe data de 1 februarie arăta, într-o broșură, ce facilități pot 

aplica angajatorii, aceasta fiind una dintre ele. Totuși firmele au o problemă: nu 

știu cum să aplice. Asta le-au spus și angajaților care au copii. 

 

De ce s-a ajuns aici? Ar fi trebuit ca Ministerul Finanțelor să vină cu modificări pe 

HG1/2016. Adică pe norme. 

 

Surse din Ministerul Finanțelor au spus pentru HotNews.ro că se știe de problemă 

și „se lucrează la găsirea variantelor”. 

 

Am discutat și cu expertul în fiscalitate - consultantul Cornel Grama. 

 

„Nu se știe cum se aplică. Ce documente îți trebuie pentru cei 1500 lei? Dacă creșa 

costă mai mult de 1500 lei, cum se procedează? Cum se întâmplă efectiv scăderea 

celor 1.500 lei din impozit pe profit - impozit pe salarii sau TVA? Dacă are 

pierdere firma mai beneficiază de facilitate salariații? Poate fi și discriminare între 

salariați... ce vină are un angajat ca e la o firmă cu impozit pe profit față de altul 

care are copii și e la o firmă microîntreprindere? O 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-02-1-24575616-0-facilitati-sustinere-educatie-legea-239-2020.pdf
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 grămada de întrebări sunt. Au trântit pur și simplu în Codul fiscal textul de două 

rânduri, dar nimeni nu știe cum se aplică în mod concret”, a explicat Grama. 

 

Potrivit acestuia, dacă aplici cum crezi tu, apoi vine ANAF și ceva nu-i convine 

“ti-o dă jos că nu ai șapcă, vorba aia”. 

 

Timp pentru realizarea normelor a fost destul. Legea a apărut pe 6 noiembrie 2020 

în Monitorul Oficial. Chiar ANAF poate ar fi trebuit să sesizeze că lipsește ceva 

atunci când a făcut publică acea broșură pe 1 februarie. 

Rămâne de văzut dacă și când va face Ministerul Finanțelor modificările necesare 

pentru că facilitatea este una bună, dorită de mulți salariați care au copii. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Noi secretari de stat la Ministerul Mediului, Apelor şi Pădurilor, Ministerul 

Agriculturii şi Dezvoltării Rurale şi la Ministerul Muncii şi Protecţiei Sociale 

Prim-ministrul Florin Cîţu a numit miercuri noi secretari de stat la Ministerul 

Mediului, Apelor şi Pădurilor, Ministerul Agriculturii şi Dezvoltării Rurale şi la 

Ministerul Muncii şi Protecţiei Sociale. 

Astfel, Ionuţ Sorin Banciu a fost numit în funcţia de secretar de stat la Ministerul 

Mediului, Apelor şi Pădurilor, de la acelaşi minister fiind eliberat din funcţia de 

secretar de stat Iulian Octavian Stana. 

La Ministerul Agriculturii şi Dezvoltării Rurale a fost numit ca secretar de stat 

Marius Mihai Micu. 

Totodată, şeful Executivului a decis numirea lui Mihnea-Claudiu Drumea în 

funcţia de secretar de stat la Ministerul Muncii şi Protecţiei Sociale, relatează 

Agerpres. 

(Sursa: Agerpres) 

 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-02-1-24575616-0-facilitati-sustinere-educatie-legea-239-2020.pdf
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 Președintele Iohannis, la bilanțul anual al Curții Supreme: ”Reanalizarea 

legilor justiției nu mai poate fi amânată. Îmi exprim speranța că vor fi 

corectate intervențiile legislative controversate din anii trecuți. Acest proces 

este și ocazia de a valorifica recomandările organismelor europene”. 

”În 2020 cetățenii și-au exprimat fără echivoc principiile pentru statul de drept. 

Reanalizarea legilor justiției nu mai poate fi amânată. Am încredere că cadrul va 

redeveni unul predictibil. Sunt necesare dezbateri ample în Parlament, la care să 

participe și reprezentanți ai mediului universitar sau profesioniști din domeniul 

drepturilor omului. Îmi exprim speranța că vor fi corectate intervențiile legislative 

controversate”, a declarat șeful statului la prezentarea raportului de activitate al 

Înaltei Curți de Casație și Justiție. 

Principalele declarații ale Președintelui Iohannis: 

Unele aspecte considerate obișnuite ori tradiționale în funcționarea instanțelor ar 

trebui regândite. Dincolo de dificultățile reale, în pandemie s-au accelerat procesele 

de digitalizare și cel mai important justițiabilii și-au putut exercita drepturile. Sunt 

câștiguri pentru profesioniștii dreptului, dar mai ales pentru cetățeni. 

În efortul de creare și promovare a sistemelor informatice s-au intensificat 

discuțiile și la nivelul UE. Demersurile vizează garantarea dreptului la un proces 

echitabil inclusiv pentru grupurile defavorizate sau persoanele vulnerabile. 

Digitalizarea în România, asigurarea infrastructurii, vor îmbunătăți comunicarea 

între toate părțile importante. În 2020 cetățenii și-au exprimat fără echivoc 

principiile pentru statul de drept. Reanalizarea legilor justiției nu mai poate fi 

amânată.  

Am încredere că cadrul va redeveni unul predictibil. Sunt necesare dezbateri ample 

în Parlament, la care să participe și reprezentanți ai mediului universitar sau 

profesioniști din domeniul drepturilor omului. Îmi exprim speranța că vor fi 

corectate intervențiile legislative controversate.  

Acest proces este și ocazia de a valorifica recomandările organismelor europene și 

a pune în acord soluțiile declarate neconstituționale cu jurisprudența.  
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Corectarea legislației și asigurarea cadrului predictibil nu sunt singurele domenii 

de care justiția are nevoie. Modernizarea infrastructurii instanțelor, o cultură a 

dialogului, colaborării, sunt alte aspecte care necesită atenție.  

Prin rolul său consacrat la nivel constituțional, ICCJ are posibilitatea de a fi un 

motor al unor reforme care nu mai pot întârzia. Creșterea calității actului de 

justiție, aplicarea unitară a legii, soluționarea în termeni rezonabili a dosarelor. 

Cetățenii trebuie asigurați că legea e egală pentru toți. 

Judecătorii sunt cei care induc la nivelul oricărei societăți democratice un profund 

sentiment de dreptate. Ei sancționează abuzul de putere și mențin un echilibru. 

Fiecare decizie justă, în care legea este aplicată în litera și spiritul său contribuie la 

aceste principii. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Cursul euro și Robor 3M cresc. Moneda europeană atinge un nou maxim 

istoric în raport cu leul, de 4.8768, în timp Robor își continuă ascensiunea din 

ultimele zile. 

 

Banca Națională a cotat miercuri, 3 martie, moneda europeană la 4.8768, cel mai 

mare nivel din istorie, iar dolarul american la 4.341 de lei. Precedentul record data 

din 25 septembrie 2020, când euro fusese cotat la 4.8750 lei. 

Ieri, 2 martie, moneda europeană a fost cotată la 4,8747 lei, în timp ce dolarul 

american era 4.0535 lei. 

Reamintim că și indicele ROBOR 3M, în funcție de care sunt calculate dobânzile 

la majoritatea creditelor în lei, a început să crească.  
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Astăzi era 1,70%, după ce la începutul lunii februarie era 1,5%, iar la începutul 

săptămânii trecute era 1,55%. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 andardele de creditare vor rămâne constante în T1 2021. Sondaj BNR 

Băncile vor menţine constante standardele de creditare în primul trimestru din 

acest an atât în cazul creditelor de consum pentru populaţie, cât şi în 

cazul creditelor imobiliare, se arată în sondajul din februarie privind creditarea 

companiilor nefinanciare şi populaţiei, realizat de Banca Naţională a României. 

Sondajul BNR arată că standardele de creditare s-au menţinut preponderent 

constante în ultimul trimestru al anului 2020, atât în cazul creditelor de consum 

acordate populaţiei, cât şi în cel al împrumuturilor destinate achiziţiei de locuinţe şi 

terenuri, scrie Agerpres. 

De asemenea, circa 73% dintre instituţiile de credit au raportat menţinerea 

neschimbată a standardelor de creditare aferente companiilor nefinanciare. 

"Aşteptările privind situaţia economică generală continuă să reprezinte o 

preocupare pentru instituţiile de credit din România, dar şi din zona euro, cu 

impact asupra standardelor de creditare, în sensul creşterii restrictivităţii în cazul 

unei părţi minoritare a băncilor", se spune în studiul citat. 

Estimările privind trimestrul I din 2021 indică păstrarea relativ nemodificată a 

condiţiilor de creditare, conform majorităţii instituţiilor de credit participante la 

sondaj, pentru ambele categorii de credite destinate populaţiei. Totodată, marea 

majoritate a băncilor estimează că standardele de creditare aferente împrumuturilor 

acordate firmelor se vor menţine constante în T1 2021 (82% dintre instituţiile de 

credit). 

 

 

 

 

https://www.agerpres.ro/economic-intern/2021/03/03/bancile-vor-mentine-constante-standardele-de-creditare-in-primul-trimestru-din-acest-an-sondaj-bnr--671772
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Credite de consum 

Studiul mai arată că termenii contractelor de credit s-au menţinut neschimbaţi în 

ultimul trimestru din anul 2020 în cazul creditelor de consum acordate populaţiei, 

în timp ce pentru împrumuturile destinate achiziţiei de locuinţe şi terenuri aceştia 

au consemnat modificări în sensul relaxării spread-ului ratei medii de dobândă a 

creditului faţă de IRCC/ROBOR (-15,7% procent net). La nivelul companiilor 

nefinanciare, în opinia băncilor, termenii creditării au rămas în mare parte 

neschimbaţi în T4 2020. 

Modificări în sensul relaxării s-au consemnat în cazul spread-ului ratei medii de 

dobândă a creditului faţă de IRCC/ROBOR 1M, în timp ce prima solicitată pentru 

creditele mai riscante şi scadenţă maximă a înregistrat înăspriri. 

Credite pentru locuințe 

Evoluţia cererii de credite destinate achiziţiei de locuinţe şi terenuri a fost 

contrastantă în T4 2020. Astfel, 38% dintre bănci au raportat menţinerea relativ 

constantă a cererii de credite imobiliare, 37% scăderea moderată a acesteia, în timp 

ce 25% au semnalat creşterea moderată a solicitărilor de credite pentru locuinţe. 

Aşteptările pentru primul trimestru al acestui an sunt în unanimitate de păstrare 

nemodificată a cererii de credite imobiliare. Şi în cazul creditelor de consum 

evoluţia cererii a fost mixtă, aproape jumătate dintre instituţiile de credit 

semnalând scăderea moderată a acesteia, în timp ce restul băncilor au raportat fie 

creşterea moderată (21%), fie menţinerea relativ constantă (28%) a solicitărilor de 

credit de consum. 

Așteptări pentru T1 2021 

Pentru primul trimestru al anului 2021 aşteptările sunt în general de păstrare 

nemodificată a cererii de credite de consum (83%), numai 17% dintre bănci 

mizând pe o scădere moderată a acesteia. În cazul majorităţii instituţiilor de credit, 

cererea de credite din partea companiilor nefinanciare s-a menţinut neschimbată în 

T4 2020. 
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Sondajul este efectuat trimestrial de BNR în lunile ianuarie, aprilie, iulie şi 

octombrie. Are la bază un chestionar (publicat în cadrul analizei din mai 2008) 

care este transmis primelor 10 bănci alese după cota de piaţă aferentă creditării 

companiilor şi populaţiei. Aceste instituţii deţin aproximativ 80% din creditarea 

acestor sectoare. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Cifra de afaceri din comerţul cu amănuntul a crescut în ianuarie cu 1,7% 

Volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia comerţului cu 

autovehicule şi motociclete) a crescut în ianuarie faţă de luna corespunzătoare a 

anului precedent, ca serie brută, cu 1,7%, iar ca serie ajustată în funcţie de numărul 

de zile lucrătoare şi de sezonalitate a scăzut cu 2,8%, informează Institutul 

Naţional de Statistică. 

Astfel, volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia 

comerţului cu autovehicule şi motociclete), serie brută, în luna ianuarie 2021, 

comparativ cu luna ianuarie 2020 a înregistrat o creştere, pe ansamblu, cu 1,7%, 

datorită majorărilor înregistrate la vânzările de produse nealimentare (+5,8%) şi la 

vânzările de produse alimentare, băuturi şi tutun (+1,5%). 

Comerţul cu amănuntul al carburanţilor pentru autovehicule în magazine 

specializate a scăzut cu 5,9%. 

 

Volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia comerţului cu 

autovehicule şi motociclete), serie ajustată în funcţie de numărul de zile lucrătoare 

şi de sezonalitate, în luna ianuarie 2021, comparativ cu luna ianuarie 2020, a 

înregistrat o scădere, pe ansamblu, cu 2,8%, ca urmare a scăderilor înregistrate la 

comerţul cu amănuntul al carburanţilor pentru autovehicule în magazine 

specializate (-7,1%) şi la vânzările de produse alimentare, băuturi şi tutun (-0,2%). 

 

Vânzările de produse nealimentare au crescut cu 3,9%. 
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De asemenea, volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia 

comerţului cu autovehicule şi motociclete), serie brută, în luna ianuarie 2021, 

comparativ cu luna precedentă, a scăzut pe ansamblu cu 22,3%, ca urmare a 

scăderii înregistrate la vânzările de produse nealimentare (-24,7%), vânzările de 

produse alimentare, băuturi şi tutun (-23,1%) şi la comerţul cu amănuntul al 

carburanţilor pentru autovehicule în magazine specializate (-15,1%). 

 

Volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul (cu excepţia comerţului cu 

autovehicule şi motociclete), serie ajustată în funcţie de numărul de zile lucrătoare 

şi de sezonalitate, în luna ianuarie 2021, comparativ cu luna precedentă a scăzut pe 

ansamblu cu 3,2%, ca urmare a scăderii înregistrate la vânzările de produse 

alimentare, băuturi şi tutun (-2,1%). 

 

Creşteri au înregistrat comerţul cu amănuntul al carburanţilor pentru autovehicule 

în magazine specializate (+2,8%) şi vânzările de produse nealimentare (+1,1%). 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Parlamentul a respins definitiv inițiativa fostului senator PSD Șerban 

Nicolae, care dădea undă verde ”paradisurilor fiscale” pe insulele din 

România 

Camera Deputaţilor a respins, miercuri, proiectul de lege iniţiat de fostul senator 

PSD Şerban Nicolae care prevedea un regim fiscal derogatoriu, precum scutiri sau 

reduceri de taxe, pentru terenurile şi construcţiile din insule, grinduri şi alte 

suprafeţe de uscat cu potenţial de exploatare economică. 

Hotărârea a fost luată în unanimitate de deputaţi, în urma deciziei Curţii 

Constituţionale, care a considerat legea neconstituţională. 

Proiectul, care a fost iniţial adoptat de Camera Deputaţilor în 2019, instituia un 

regim fiscal derogatoriu aplicabil unei anumite categorii de terenuri, construcţiilor 

edificate pe acestea şi activităţilor economice autorizate, fiind avute în vedere 

insulele, grindurile şi alte suprafeţe de uscat cu potenţial de exploatare economică, 

rezultate prin acţiuni sau modificări naturale ale teritoriului ori prin lucrări de 

amenajare hidrotehnică.  
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Aceste terenuri erau scutite de taxa pe teren, iar pentru anumite activităţi se aplica 

TVA redus la 5%. De asemenea, proiectul prevedea şi posibilitatea organizării 

jocurilor de noroc, caracteristice cazinourilor, cluburilor de poker şi jocuri bingo 

desfăşurate în săli de joc. 

Reprezentanţii PNL şi USR au atacat la Curtea Constituţională proiectul, iar CCR a 

admis obiecţia de neconstituţionalitate, prin Decizia nr.393 din 5 iunie 2019. 

Camera Deputaţilor este for decizional. 

(Sursa: g4Media.ro) 

 

 Monitorul Oficial va fi accesibil gratuit integral online. Premieră: Noul 

format va permite inclusiv căutarea în interiorul documentelor 

Camera Deputaţilor a adoptat, miercuri, un proiect de lege care prevede că 

formatul electronic al Monitorului Oficial, Partea I şi a II-a, este disponibil în mod 

gratuit şi liber, permanent, acesta fiind accesibil tuturor utilizatorilor în aceeaşi zi 

cu publicarea, inclusiv pentru căutare, salvare, distribuire şi imprimare. 

Proiectul de lege are ca obiect de reglementare modificarea art.18 din Legea pentru 

organizarea Monitorului Oficial al României, în sensul instituirii gratuităţii 

accesului la formatul electronic al Monitorului Oficial al României, Partea I şi 

Partea a II – a, document portabil, fără filigran sau inscripţii suplimentare 

formatului tipărit, accesibil pentru citire, căutare, salvare, distribuire şi imprimare 

de către orice utilizatori. 

„Regia Autonomă „Monitorul Oficial” editează Monitorul Oficial al României atât 

în format tipărit, cât şi în format electronic. Formatul tipărit este pus la dispoziţia 

tuturor utilizatorilor contra cost. Formatul electronic al Monitorului Oficial al 

României, Partea I şi a II -a, este disponibil în mod gratuit şi liber, permanent. 

Formatul electronic gratuit şi liber este de document portabil, fără filigran sau 

inscripţii suplimentare formatului tipărit; acesta devine accesibil tuturor 

utilizatorilor în aceeaşi zi cu publicarea, inclusiv pentru căutare, salvare, distribuire 

şi imprimare”, mai prevede textul adoptat. 
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Ministrul Economiei, deputatul USR PLUS Claudiu Năsui, iniţiator al proiectului, 

a spus că această lege este o „dovadă de normalitate”, menţionând că speră ca mai 

multe dintre instituţiile statului să meargă în direcţia „datelor deschise, a 

transparentizării”. 

„Am crede că în 2021 nu este nevoie de o lege ca Monitorul Oficial să fie în format 

deschis, prietenos, PDF, dar iată că este nevoie de o astfel de lege. Este normal ca 

românii să aibă uşor acces la lege, fără îngrădiri, fără o platformă, cum este acum, 

în care nu se pot face căutări, nu se poate salva, să se facă scanări de pe document. 

Nu este normal. Şi de aceea mă bucur că am avut o susţinere transpartinică pentru 

acest proiect”, a spus Năsui. 

Liderul deputaţilor PNL, Gabriel Andronache, a arătat că toate actele normative pe 

care Monitorul Oficial le publică trebuie să fie accesibile fiecărui cetăţean român. 

„Monitorul Oficial este un serviciu public. Pe cale de consecinţă, toate actele 

normative pe care Monitorul Oficial le publică trebuie să fie accesibile fiecărui 

cetăţean român. În formatul actual, este evident că nu avem de a face cu 

accesibilitate şi este aproape o imposibilitate de a citi Monitorul Oficial”, a adăugat 

Andronache. 

Deputatul AUR Dan Tanasă a criticat faptul că în Monitorul Oficial se publică 

actele şi în limba maghiară. 

„În anul 2021, cetăţenii României trebuie să aibă acces neîngrădit liber la legislaţia 

pe care o avem noi aici, care apare şi în alte instituţii publice. În acelaşi timp, AUR 

atrage atenţia tuturor colegilor din Parlament (…) cu privire la o situaţie 

halucinantă. România este singurul stat din lume care editează publicaţia oficială 

de stat în altă limbă decât limba oficială de stat. (…) Să corectăm această ticăloşie. 

Am înţeles jocurile politice, am înţeles negocierile, dacă edităm în limba maghiară, 

edităm în limba tuturor minorităţilor. (…) România este unica ţară din lume care 

editează publicaţia oficială de stat şi în altă limbă decât limba oficială de stat. Dacă 

domnii de la UDMR vor editarea în Monitorul Oficial în limba maghiară, să 

modifice, mai întâi, să obţină modificarea Constituţiei, să pună limba maghiară ca 

limbă oficială de stat”, a spus Tanasă. 
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În replică, deputatul UDMR Szabo Odon a spus că Monitorul Oficial funcţionează 

în acest fel de 30 de ani şi nu este cazul de a face un pas înapoi. 

„Trebuie să spunem că aşa funcţionează de 30 de ani Monitorul Oficial. Nu este 

nicio noutate faptul că cineva nu citeşte şi nu ştie. Eu vă rog să nu facem un pas 

înapoi în timp”, a adăugat deputatul UDMR. 

Camera Deputaţilor este for decizional. 

(Sursa: g4Media.ro) 

 

 USR PLUS solicită președintelui Iohannis să nu promulge legea prin care 

statul român dă gratis 46 de hectare Camerei de Comerț pentru construirea 

unui complex imobiliar. Actul normativ a primit undă verde de la CCR 

USR PLUS a transmis miercuri că îi solicită președintelui Klaus Iohannis să nu 

promulge legea care permite acordarea în mod gratuit a terenului de la Romexpo 

către Camera de Comerț, subliniind că legea trebuie să fie retrimisă Parlamentului 

spre reexaminare ”și tunul imobiliar de la Romexpo trebuie să fie oprit”. 

Solicitarea USR PLUS a venit la scurt timp după ce Curtea Constituțională a 

respins sesizarea depusă de parlamentarii USR din legislatura trecută, alături de 

parlamentari UDMR și neafiliați, cu privire la legea prin care statul român dă gratis 

Camerei de Comerț și Industrie a României un teren de 46 de hectare din zona 

Romexpo. 

„Așteptam această decizie a Curții Constituționale, a tot fost amânată pe parcursul 

lunilor octombrie, noiembrie și decembrie 2020, apoi în ianuarie și februarie 2021. 

Argumentele noastre cuprinse în sesizare au fost foarte solide, dar magistrații CCR 

au decis altfel, așa că nu mai rămâne acum decât să-i solicităm președintelui să 

retrimită legea în Parlament, pentru ca actuala majoritate să poată opri acest 

demers. Trebuie să reașezăm întreaga discuție și transparența este cea mai bună 

cale pentru statul român de valorificare a terenului. Să nu uităm că vorbim de o 

sumă, poate, de 300-400 de milioane de euro. Adică, cam cât s-a investit anual în 

drumurile naționale și autostrăzile din România”, a declarat Cristina Prună, deputat 

USR PLUS și vicepreședinte al Camerei Deputaților. 
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USR PLUS precizează că susține dezvoltarea și investițiile, dar nu în defavoarea 

cetățenilor, iar dacă se dorește valorificarea terenului și dezvoltarea acolo a unor 

proiecte imobiliare, trebuie organizată o procedură transparentă de licitație. 

”În ultimii patru ani, am demascat sistematic hoția din Parlament. Vom face la fel 

și în continuare pentru că trebuie să stopăm hoția, astfel încât România să aibă 

resursele necesare pentru dezvoltare și modernizare”, a mai transmis USR PLUS. 

Semnatarii sesizării de neconstituționalitate, respinse de CCR, au invocat 

încălcarea principiului bicameralismului, în condițiile în care în Camera 

decizională, Camera Deputaţilor, propunerea legislativă a fost modificată 

substanţial, ceea ce a condus la o configuraţie diferită faţă de textul adoptat de 

Senat şi de finalitatea urmărită de iniţiator. 

”De asemenea, am arătat că se încalcă art. 1 alin (5) din Constituție prin lipsa 

studiului de impact. Textul legii face referire la o serie de imobile care, deși 

neindentificate exact de lege, sunt de notorietate a fi într-o zonă centrală a 

capitalei. Or, valoarea unor asemenea imobile poate genera un impact sever asupra 

bugetului de stat, patrimoniului statului, dar și a economiei, fiind introduse în 

circuitul economic prin efectul legii în discuție. Am argumentat, totodată, că se 

încalcă art. 44 alin (1) și (2) și art. 136 alin (5) din Constituție ca urmare a 

încălcării drepturilor de proprietate al statului – înstrăinarea prin lege și fără 

contraprestație, afectarea nelegală a patrimoniului statului. Nu în ultimul rând, am 

arătat în sesizare că textul adoptat de Parlament încalcă art. 1 alin. (3) și (5) din 

Constituție ca urmare a lipsei de claritate, configurând un regim juridic confuz al 

naturii juridice/regimului juridic al transmiterii proprietății gratuite asupra 

imobilelor vizate”, au mai transmis cei de la USR PLUS. 

(Sursa: g4Media.ro) 
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 Freedom House plasează SUA în jumătatea inferioară a țărilor libere, cu o 

tendință descendentă. SUA au ajuns astfel în vecinătatea României, Mongoliei 

și Ghanei / Democrațiile europene, „sub presiune” din cauza COVID-19 

Libertatea a înregistrat un declin în SUA și în întreaga lume în timpul pandemiei 

de COVID-19, rezultând că mai puțin de 20% din populația lumii trăiește într-o 

țară liberă, potrivit evaluării anuale a drepturilor politice și a libertăților civile, 

publicată de Freedom House miercuri. Cel mai scăzut procent al populației lumii, 

din 1995 până în prezent, trăiește într-o țară liberă, iar trei sferturi trăiesc în țări în 

care libertatea scade, a declarat Michael Abramowitz, președintele Freedom 

House, o organizație non-profit care pledează pentru democrație și drepturile 

omului. 

SUA au obținut un scor de 83 în sistemul de 100 de puncte al Freedom House, care 

evaluează țările pe o scară de 40 de puncte pentru drepturile politice și o scară de 

60 de puncte pentru libertățile civile. SUA au scăzut cu trei puncte față de anul 

trecut și cu 11 puncte în ultimul deceniu. „Acest declin, după cum veți vedea, a 

început înainte ca președintele Trump să preia funcția [și] nu va fi inversat în 

curând doar pentru că avem o nouă administrație”, a spus Abramowitz. „SUA au 

de făcut un efort foarte serios ca țară pentru a consolida democrația aici, acasă, și 

pentru a ne afirma cu adevărat drept campion mondial al libertății”. 

Autorii raportului au citat arestări în masă și violențe în timpul demonstrațiilor 

pentru justiție rasială din vara trecută, lipsa de transparență cu privire la 

tratamentul și prevenirea COVID-19, acuzațiile de fraudă ale alegătorilor lui 

Trump, ca răspuns la alegerile prezidențiale din noiembrie, și revolta din 6 ianuarie 

de la  Capitoliu, ca elemente care se numără printre cei mai preocupanți indicatori 

ai sănătății democrației SUA. 

„Izbucnirea violenței politice în inima simbolică a democrației americane, incitată 

chiar de președinte, a aruncat țara într-o criză și mai mare”, se menționează în 

raport.  
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„Fără a aduce atingere instalării unui nou președinte în conformitate cu legea și 

Constituția, Statele Unite vor trebui să lucreze energic pentru a-și consolida 

garanțiile instituționale, pentru a-și restabili normele civice și pentru a susține 

promisiunea principiilor sale de bază pentru toate segmentele societății, dacă vor 

să-și protejeze venerabila democrație și să recâștige credibilitatea globală”. 

Întrebați cât de aproape au fost SUA de a intra în categoria „țară parțial liberă” a 

raportului, autorii principali Sarah Repucci și Amy Slipowitz au spus că SUA se 

află în jumătatea inferioară a țărilor libere și s-au îndreptat în jos, dar nu la nivelul 

inferior. Repucci a spus că omologii Americii în urmă cu 10 ani erau democrații 

occidentale cum ar fi Franța și Germania. Acum, Croația, Ghana, Mongolia, 

Panama și România se numără printre omologii săi. 

Abramowitz le-a declarat reporterilor că pandemia de COVID-19, influența 

crescândă a Partidului Comunist Chinez și diminuarea libertății în India au marcat 

unele dintre cele mai mari schimbări din ultimul an. El a spus că restricțiile anti-

coronavirus i-au încurajat pe dictatori, care au folosit pandemia pentru a ajunge la 

putere și a-și consolida puterea. Grupul își publică raportul anual din 1973. 

În timp ce poziția Americii a suferit un declin, se constată în raport, China 

autoritară și-a exercitat autoritatea în afara granițelor sale. 

„Influența nefastă a regimului în China, cea mai populată dictatură a lumii, a fost 

deosebit de profundă în 2020”, se spune în raport. „Beijingul și-a intensificat 

campania globală de dezinformare și de cenzură pentru a contracara consecințele 

rezultate din acoperirea focarului inițial de coronavirus, ceea ce a împiedicat în 

mod grav un răspuns global rapid în primele zile ale pandemiei”. 

Pentru țările democratice care doresc să contracareze China și alte țări autoritare în 

ascensiune, raportul a recomandat democrațiilor să investească în alianțe cu alte 

țări libere, să sporească sprijinul public pentru principiile democratice prin educație 

civică și să susțină mass-media liberă și independentă, printre alte demersuri. 

China l-a sancționat pe Abramowitz în august pentru activitatea sa la Freedom 

House, alături de alți 10 lideri politici și nonprofit americani. El a spus că acțiunile 

continue ale țării comuniste pentru a zdrobi Hong Kong-ul și a intimida disidenții 

din întreaga lume se resimte în afara granițelor Chinei. 
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India, cea mai populată democrație a lumii, a ajuns de la categoria „liberă”, la 

„parțial liberă” în raport. Premierul indian Narendra Modi a reprimat criticii și a 

folosit carantina anti-coronavirus pentru a înlătura lucrătorii migranți, potrivit 

Freedom House. 

„Mișcarea naționalistă hindusă aflată la guvernare a încurajat, de asemenea, 

transformarea musulmanilor în țapi ispășitori, acestora reproșându-li-se în mod 

disproporționat răspândirea virusului și confruntându-se cu atacuri ale mulțimilor 

împotriva lor”, se arată în raport. „În loc să servească drept un campion al practicii 

democratice și o contrapondere la influența autoritară a unor țări precum China, 

Modi și partidul său conduc în mod tragic India către autoritarism”. 

De asemenea, multe state europene au impus o supraveghere excesivă și 

restricții de circulație în timpul pandemiei și a existat un declin al libertății 

oamenilor în Ungaria, Polonia și Serbia, se mai arată raportul Freedom 

House. 

Pandemia de COVID-19 a plasat democrațiile europene de toate tipurile politice 

sub „o tensiune severă”. În timpul pandemiei, guvernele „au apelat în mod repetat 

la supravegherea excesivă, la restricții discriminatorii asupra libertăților cum ar fi 

circulația și întrunirea, și aplicarea arbitrară sau violentă a acestor restricții de către 

polițiști și actori nestatali”, constată raportul „Libertatea în lume 2021”. „Liderii s-

au confruntat cu alegeri grele, amânând alegeri și blocând orașe, iar deciziile lor au 

fost puse în aplicare în mod imperfect: aplicarea restricțiilor de circulație, de 

exemplu, adesea discriminează grupurile marginalizate, inclusiv imigranții din 

Franța și romii din Bulgaria”, adaugă raportul. 

Raportul din 2021 evaluează toate țările din Balcanii de Vest ca fiind „parțial 

libere”, așa cum a făcut Freedom House în evaluarea sa de anul trecut. Noah 

Bouyon, analist la Freedom House, a declarat pentru BIRN că libertățile au scăzut 

ușor în unele țări din Balcanii de Vest, dar că imaginea a fost mixtă. În Serbia, 

libertățile au scăzut în mod special din cauza pandemiei, a spus Bouyon. „Am fost 

îngrijorați de instrumentalizarea restricțiilor înainte de alegerile parlamentare și 

apoi, când populația a protestat față de reintroducerea unor măsuri foarte dure, a 

existat multă violență din partea poliției, care ne-a îngrijorat”, a explicat el.  
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A fost observat un ușor declin în Kosovo, Albania și Bulgaria, precum și Serbia, în 

timp ce ușoare îmbunătățiri au fost constatate în Muntenegru, Macedonia de Nord 

și R.Moldova. Nu s-a înregistrat nicio modificare în Bosnia-Herțegovina, 

Croația și România. 

În Ungaria, singura țară a Uniunii Europene clasificată drept „parțial liberă” de 

Freedom House, o serie de măsuri de urgență au permis executivului să guverneze 

prin decrete, în ciuda faptului că au fost neglijabile cazurile de coronavirus în țară 

până în toamnă, se arată în raport. „Printre alte greșite întrebuințări ale acestor noi 

puteri, guvernul a retras asistența financiară de la municipalitățile conduse de 

partidele de opoziție. Impulsul pentru o mai mare autoritate executivă a fost în 

concordanță cu graduala concentrare a puterii pe care premierul Viktor Orban a 

orchestrat-o în ultimul deceniu”, explică raportul. 

Freedom House a constatat un ușor declin atât în Polonia, cât și în Ungaria. În 

Polonia, partidul de guvernământ a citat criza sănătății drept justificare pentru o 

încercare ilegală, în ultimul moment, de a ocoli comisia electorală și de a aranja 

unilateral votul prin corespondență pentru alegerile prezidențiale, se arată în raport. 

Deși acest lucru a eșuat și alegerile au avut loc la o dată ulterioară, acestea au fost 

afectate de utilizarea abuzivă a resurselor de stat și de acuzații penale împotriva 

activiștilor LGBT, adaugă raportul. Freedom House nu a observat nicio modificare 

în Republica Cehă, dar o ușoară îmbunătățire în Slovacia. Bouyon a spus că noul 

guvern slovac a făcut progrese în ceea ce privește activitățile anticorupție și 

sistemul judiciar. El a adăugat însă: „Suntem îngrijorați de carantinarea 

discriminatorie a anumitor așezări cu majorități rome din Slovacia”. 

Raportul Freedom House notează că guvernul Turciei a continuat să contracareze 

disidența internă și a intervenit în votul prezidențial din nerecunoscuta Republică 

Turcă a Ciprului de Nord. De-a lungul frontierei turco-grecești, migranții și 

refugiații au suferit „respingeri” violente, fenomen văzut și la frontiera croato-

bosniacă, se spune în raport. Bouyon a spus că pandemia de COVID-19 va avea 

consecințe durabile pentru eforturile anticorupție și pentru drepturile omului. „În 

unele țări mai mult decât în altele, mulți oameni au fost arestați fie pentru 

încălcarea restricțiilor, fie, mai îngrijorător, pentru delicte de exprimare, cum ar fi 

răspândirea panicii”, a spus Bouyon.  
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„Cred că aceste cazuri pot să fie foarte dăunătoare pentru drepturile omului dacă 

vor fi judecate la cote maxime”, a adăugat el. 

(Sursa: g4Media.ro) 

 

 Comisia Europeană va permite țărilor membre să se abată de la ținta de 

deficit bugetar maxim admis de 3% și în anul 2022: “Măsurile bugetare ar 

trebui să se orienteze către o redresare rezilientă și sustenabilă”. 

Potrivit comunicatului, decizia Comisiei Europene vine în contextul evoluției 

pandemiei și vizează să păstreze flexibilă politică bugetară, pentru a fi capabilă să 

se adapteze la evoluția situației. Anul acesta, România a adoptat legea bugetului cu 

un deficit de 7,16% din PIB. 

Comisia avertizează cu privire la retragerea prematură a sprijinului bugetar, care ar 

trebui menținut anul acesta și anul viitor, și spune că, odată ce riscurile sanitare se 

diminuează, măsurile bugetare ar trebui să se orienteze treptat către măsuri mai 

specifice, de perspectivă, care să promoveze o redresare rezilientă și sustenabilă. 

În cazul în care un stat membru nu revine la nivelul activității economice anterior 

crizei, se vor utiliza pe deplin toate opțiunile din cadrul Pactului de stabilitate și de 

creștere, în special atunci când se propun orientări de politică bugetară. 

„Mecanismul de Redresare și Reziliență (MRR) va avea un rol decisiv în a ajuta la 

redresarea Europei în urma impactului economic și social al pandemiei și va 

contribui și la avansarea pe calea tranziției verzi și digitale”, arată Comisia 

Europeană. 

MRR va pune la dispoziție 312,5 de miliarde de euro sub formă de granturi și până 

la 360 de miliarde de euro sub formă de împrumuturi acordate statelor membre 

pentru a sprijini punerea în aplicare a reformelor și a investițiilor. Acest lucru va 

oferi un impuls bugetar și va contribui la atenuarea riscului apariției unor decalaje 

în zona euro și în UE: „Statele membre ar trebui să utilizeze în mod optim 

oportunitatea unică oferită de MRR pentru a sprijini redresarea economică, pentru 

a stimula intensificarea creșterii potențiale și pentru a îmbunătăți pozițiile bugetare 

subiacente pe termen mediu și lung”. 

(Sursa: biziday.ro) 
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 Bruxelles-ul vrea un card european pentru dizabilitate pentru a facilita 

libera circulație a persoanelor cu handicap în UE 

Comisia Europeană va propune ca până la sfârșitul anului 2023 crearea unui „card 

european de handicap” care să faciliteze recunoașterea reciprocă a statutului de 

persoană cu handicap între statele UE, a anunțat ea miercuri, relatează AFP. 

Înființat pe baza unui proiect pilot desfășurat în opt țări, acest document - denumit 

Cardul european pentru dizabilitate (ECD) - va promova libera circulație în 

întreaga Europă, a explicat comisarul responsabil pentru egalitate, Helena Dalli, în 

cadrul unei conferințe de presă. 

„Când persoanele cu dizabilități se mută într-o altă țară, dizabilitatea lor nu este 

întotdeauna recunoscută, ceea ce pune probleme de acces la prestații sau servicii”, 

arată executivul european, prezentând strategia sa 2021-2030 în favoarea 

drepturilor persoanelor cu dizabilități. 

Bruxelles-ul vrea, de asemenea, să garanteze participarea persoanelor cu 

dizabilități la alegerile pentru Parlamentul European din 2023, în timp ce „în 

practică, mulți dintre aceștia se confruntă cu dificultăți în exercitarea drepturilor lor 

din cauza accesibilității limitate”. 

În ultimul deceniu, directivele europene au îmbunătățit accesibilitatea, în special 

prin impunerea ca produsele și serviciile considerate esențiale, cum ar fi 

telefoanele, computerele, cărțile electronice sau serviciile bancare să poată fi 

utilizate de persoanele cu o serie de dizabilități și asigurând accesul persoanelor cu 

dizabilități la transport rutier, transportul aerian, feroviar sau maritim. 

„Dar multe zone nu sunt încă acoperite de normele europene și rămân diferențe în 

ceea ce privește accesibilitatea clădirilor, spațiilor publice și a anumitori moduri de 

transport”, deplânge Comisia. 

În cele din urmă, Bruxelles dorește să crească ponderea persoanelor cu dizabilități 

în educație, prin încurajarea „școlilor incluzive” și pe piața muncii: doar 50% 

dintre persoanele cu dizabilități au un loc de muncă (față de 75% dintre persoanele 

fără dizabilități) și 20% părăsesc sistemul școlar prematur. 
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Comisia nu are puterea de a realiza aceste schimbări de una singură ", dar se poate 

baza pe Convenția Organizației Națiunilor Unite privind drepturile persoanelor cu 

dizabilități (2006), ratificată de UE și de toate statele membre", care s-au angajat 

deja să ia măsuri concrete", observă doamna Dalli, anunțând crearea unei" 

platforme "europene pentru stimularea statelor. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 UE denunţă „o încălcare” a acordului Brexit. Londra refuză să introducă 

controalele alimentare între Marea Britanie şi Irlanda de Nord 

UE denunţă „o încălcare” a acordului Brexit. Londra refuză să introducă 

controalele alimentare între Marea Britanie şi Irlanda de Nord. Foto: Profimedia 

Guvernul britanic a decis unilateral să prelungească perioada de graţie până la 1 

octombrie  

Bruxellesul a condamnat cu fermitate miercuri decizia Londrei de a prelungi 

perioada de graţie privind controalele alimentare între Marea Britanie şi Irlanda de 

Nord, pe care într-un comunicat de presă o consideră „o încălcare” a acordului 

Brexit, notează AFP, citată de Agerpres. 

Vicepreşedintele Comisiei Europene Maros Sefcovic şi-a exprimat „profunda 

îngrijorare” în legătură cu această „decizie unilaterală” a guvernului britanic, în 

„contradicţie flagrantă cu abordarea constructivă care a predominat până în 

prezent”, potrivit comunicatului redactat în termeni extrem de duri. 

Decizia britanică constituie „o încălcare” a dispoziţiilor protocolului nord-irlandez 

încheiat în cadrul acordului de Brexit dintre UE şi Regatul Unit, precum şi 

„obligaţia de bună-credinţă” prevăzută în acordul respectiv. 

Pentru Bruxelles, această decizie „subminează” atât activitatea comisiei comune 

însărcinate să supravegheze punerea în aplicare a tratatului de divorţ între UE şi 

fostul stat membru - care a părăsit definitiv blocul european la 1 ianuarie 2021 -, 

cât şi „încrederea reciprocă” necesară pentru soluţiile de cooperare. 

https://www.digi24.ro/stiri/externe/ue/ue-denunta-o-incalcare-a-acordului-brexit-londra-refuza-sa-introduca-controalele-alimentare-intre-marea-britanie-si-irlanda-de-nord-1462044#highlight-1462044-1
https://www.digi24.ro/stiri/externe/ue/ue-denunta-o-incalcare-a-acordului-brexit-londra-refuza-sa-introduca-controalele-alimentare-intre-marea-britanie-si-irlanda-de-nord-1462044#highlight-1462044-1
https://www.agerpres.ro/politica-externa/2021/03/03/postbrexit-controale-in-irlanda-de-nord-ue-denunta-o-incalcare-a-acordului--671957
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Guvernul britanic a decis unilateral să prelungească perioada de graţie până la 1 

octombrie  

În plus, UE regretă o decizie unilaterală luată fără ca Maros Sefcovic, 

copreşedintele (european) al comitetului comun, să fi fost informat. 

Guvernul britanic a decis miercuri să prelungească până la 1 octombrie perioada de 

graţie privind controversatele controale asupra produselor agroalimentare între 

Marea Britanie şi Irlanda de Nord, prevăzută pentru a permite companiilor să se 

adapteze la noile aranjamente post-Brexit. 

Este o măsură „temporară” menită să evite perturbări majore „în cadrul unei 

implementări pragmatice şi proporţionale a protocolului nord-irlandez”, a subliniat 

într-o declaraţie trimisă parlamentului ministrul pentru Irlanda de Nord, Brandon 

Lewis. Discuţiile pe această temă continuă cu Uniunea Europeană, a asigurat el.  

(Sursa: Digi 24) 

 

 Reacții în Parlamentul European la ieșirea membrilor FIDESZ din grupul 

PPE, care și-a schimbat regulile interne / Lidera grupului S&D: În loc să fie 

excluși, li s-a dat șansa de a demisiona / Grupul ECR este solidar cu 

europarlamentarii din partidul lui Viktor Orban 

Grupul socialiștilor (S&D) din Parlamentul European consideră că popularii 

europeni (grupul PPE) ar fi trebuit să îi excludă pe europarlamentarii FIDESZ de 

câțiva ani, de când „guvernul antidemocratic Viktor Orban ataca libertățile 

cetățenilor europeni”, în timp ce copreședinții conservatorilor europeni (grupul 

ECR) își exprimă solidaritatea cu membrii FIDESZ. 

„În timp ce Grupul Partidului Popular European din Parlamentul European discuta 

din nou despre cum să se ocupe de deputații europeni Fidesz, Grupul S&D asculta 

relatarea în direct a modului în care Orbán și guvernul său hărțuiesc mass-media 

libere în Ungaria”, precizează grupul S&D într-un comunicat de presă. 

Lidera grupului, Iratxe García, susține că FIDESZ ar fi trebuit să fie dat afară cu 

ani în urmă. 
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„În loc să fie excluși, li s-a dat șansa de a demisiona. Prin eșecul acțiunii, Grupul 

PPE a permis, de asemenea, și altora să-l copieze pe Orbán și vedem că politicile 

sale sunt răspândite acum în alte state membre. Cu evoluții îngrijorătoare atât în 

Slovenia, cât și în Bulgaria”, a declarat Iratxe García. 

Europarlamentarul István Ujhelyi, tot din grupul socialiștilor, a afirmat că părăsirea 

grupului PPE de către membrii FIDESZ este „o veste minunată” pentru cei care 

cred într-o UE unită și „o uriașă înfrângere strategică pentru Orbán”. 

„De acum înainte, ei vor sta împreună în opoziție cu radicalii. Cu asta, capacitatea 

lor de a stabili agenda va fi zero”, a spus István Ujhelyi, adăugând că interesele 

cetățenilor din Ungaria vor fi în continuare pe agendă pentru a se asigura că 

„maghiarii au guvernul pro-european și democratic pe care îl merită”. 

Conservatorii europeni (grupul ECR), care au un discurs eurosceptic, își exprimă 

„simpatia și solidaritatea” cu europarlamentarii FIDESZ. 

Copreședinții ECR vorbesc despre un „amestecul motivat politic” al PPE care nu a 

lăsat eurodeputaților FIDESZ nicio altă opțiune decât părăsirea Grupului PPE. 

„Cu decizia de astăzi, este evident că PPE și-a pierdut și ultima rămășiță din 

sufletul său creștin-democrat original”, a declarat copresedintele ECR, Ryszard 

Legutko, potrivit unui comunicat de presă. 

„UE se află în cea mai gravă criză din istoria sa. În loc să promoveze legături mai 

puternice și un adevărat spirit de solidaritate, așa-numiții pro-europeni ridică 

bariere și creează diviziuni între diferitele popoare ale Europei.(…) Ideea noastră 

despre Europa este diferită, o comunitate de națiuni care cooperează pașnic între 

ele, respectând opiniile și identitățile diferite”, a spus și Raffaele Fitto, 

copreședinte ECR. 

Președintele grupului Renew Europe din Parlamentul European, Dacian Cioloș, a 

salutat miercuri ieșirea europarlamentarilor FIDESZ din grupul PPE, pe care a 

catalogat-o drept ”o acțiune necesară pentru sănătatea democrației din Europa”. 

”Ieșirea delegației FIDESZ a lui Viktor Orban din Grupul Popularilor Europeni era 

o acțiune necesară pentru sănătatea democrației din Europa. Populismul toxic 

practicat de Orban în Ungaria nu mai avea cum să fie susținut în Parlamentul 

European – încrederea în Uniune ar fi avut de suferit.  

https://www.g4media.ro/dacian-ciolos-iesirea-delegatiei-fidesz-a-lui-viktor-orban-din-grupul-popularilor-europeni-era-o-actiune-necesara-pentru-sanatatea-democratiei-din-europa.html
https://www.g4media.ro/dacian-ciolos-iesirea-delegatiei-fidesz-a-lui-viktor-orban-din-grupul-popularilor-europeni-era-o-actiune-necesara-pentru-sanatatea-democratiei-din-europa.html
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Limitarea libertății presei, jongleriile cu fondurile europene, nesocotirea statului de 

drept și nerespectarea valorilor și regulilor europene sunt linii roșii pentru orice 

guvern din statele membre, iar Viktor Orban le încalcă de prea multă vreme. 

Semnalul de astăzi arată clar că proeuropenii nu mai trebuie să tolereze mici 

autocrați care își conduc cetățenii în afara UE. Acest semnal a fost dat și de români 

în nenumărate rânduri de alegeri, când am arătat că viitorul este într-o Uniune 

Europeană puternică, cu reguli clare respectate în egală măsură de toată lumea”, a 

scris Cioloș pe Facebook. 

Grupul Partidului Popular European (PPE) din Parlamentul European a adoptat, 

miercuri, noile reguli care permit suspendarea FIDESZ, partidul premierului 

maghiar Viktor Orban. Anunțul a fost făcut de către eurodeputatul Siegfried 

Mureșan. 

„Tocmai am adoptat o modificare importantă a regulilor de procedură ale Grupului 

PPE din Parlamentul European. Conform noilor reguli, putem suspenda delegația 

unui partid din Grupul PPE dacă partidul respectiv este deja suspendat din Partidul 

Popular European. Această suspendare va fi adoptată cu majoritatea voturilor 

exprimate”, a scris Mureșan pe pagina sa de Facebook. 

Premierul Ungariei, Viktor Orban, a reacționat rapid la decizia grupului PPE și i-a 

trimis o scrisoare președintelui grupului, Manfred Weber, prin care a anunțat că 

europarlamentarii FIDESZ vor părăsi imediat grupul popularilor europeni din 

Parlamentul European. 

(Sursa: g4Media.ro) 

 

https://www.g4media.ro/grupul-europarlamentar-ppe-a-adoptat-noile-reguli-care-permit-suspendarea-fidesz-partidul-lui-viktor-orban.html
https://www.g4media.ro/grupul-europarlamentar-ppe-a-adoptat-noile-reguli-care-permit-suspendarea-fidesz-partidul-lui-viktor-orban.html

